

**АННОТАЦИИ, КЛЮЧЕВЫЕ СЛОВА И ЭЛЕКТРОННЫЕ
АДРЕСА АВТОРОВ СТАТЕЙ СБОРНИКА
«СЕГОДНЯ И ЗАВТРА РОССИЙСКОЙ ЭКОНОМИКИ»
№ 69, 2015 г.**

Гордиенко Д.В., доктор военных наук, профессор, профессор кафедры Государственного регулирования экономики факультета государственного управления Российской академии народного хозяйства и государственной службы при Президенте Российской Федерации, действительный член (академик) Академии военных наук

ОЦЕНКА УРОВНЯ РЕГИОНАЛЬНОЙ ЭКОНОМИЧЕСКОЙ БЕЗОПАСНОСТИ ХАБАРОВСКОГО КРАЯ В 1990 — 2013 гг.

Понимая, что значения общих (интегрированных) показателей экономической безопасности государства нельзя абсолютизировать, автор вместе с тем показывает, что эти значения позволяют судить о том, насколько уровень защищенности национального хозяйства страны меняется – поднимается или опускается, относительно условно принятого порога, а следовательно, насколько этот уровень приблизился к уровню абсолютной защищенности (или незащищенности) национального хозяйства. Все расчеты базируются на экономических показателях Хабаровского края.

Ключевые слова: экономическая безопасность, региональная экономическая безопасность, нормированные показатели экономической безопасности, национальное хозяйство.

Gordienko D.V., doctor of military science, professor, Professor of the Department of State regulation of the economy Faculty of Public Administration of the Russian Academy of National Economy and Public Administration under the President of the Russian Federation, academician of Academy of military science

ASSESSMENT OF THE LEVEL OF REGIONAL ECONOMIC SECURITY OF THE Khabarovsk REGION IN THE 1990–2013

Realizing that the values of total (integrated) indicators of economic security of a state cannot be exaggerated, as the author, however, shows that these values allow us to judge how the level of protection of the national economy of the country is changing – is raised or lowered, relative to the conventionally accepted threshold, and therefore, as far as this level is approached the absolute level of security (or insecurity) of the national economy. All calculations are based on the economic indicators of the Khabarovsk territory.

Keywords: economic security, regional economic security, the normalized indicators of economic security, the national economy.

e-mail: gordienko@ane.ru

**СОЦИАЛЬНО-ЭКОНОМИЧЕСКОЕ РАЗВИТИЕ РОССИИ
SOCIO-ECONOMIC DEVELOPMENT OF RUSSIA**

Благирева Е.Н., кандидат экономических наук, первый проректор — проректор по общественным связям и социальным проектам, профессор кафедры гуманитарных дисциплин Российской государственной специализированной академии искусств

О КОНКУРЕНТОСПОСОБНОСТИ ЭКОНОМИКИ РОССИИ В УСЛОВИЯХ ПОСЛЕДСТВИЙ МИРОВОГО КРИЗИСА

Раскрывается ряд важных аспектов конкурентоспособности экономики России в условиях последствий мирового финансового и экономического кризисов. Обобщаются сильные и слабые стороны данного явления в отечественной экономике. Анализируется ход реализации соответствующих Программы Правительства РФ, Плана по ее реализации и Дорожной карты. Предлагаются направления повышения конкурентоспособности России в современных условиях.

Ключевые слова: конкурентоспособность экономики, глобальный кризис, последствия финансового кризиса, последствия экономического кризиса, конкурентная среда, Концепции долгосрочного социально-экономического развития Российской Федерации на период до 2020 г.

Blagireva E. N., candidate of economic Sciences, Vice — rector for public relations and social projects, Professor in the Department of Humanities of Russian state specialized Academy of arts

ABOUT THE COMPETITIVENESS OF THE RUSSIAN ECONOMY IN THE CONDITIONS OF FINANCIAL CRISIS

Reveals a number of important aspects of the competitiveness of the Russian economy in conditions of global financial and economic crises. Summarizes the strengths and weaknesses of this phenomenon in the domestic economy. Analyzed the implementation of the relevant Programmes of the Government of the Russian Federation, the implementation Plan and roadmap. The directions of increase of competitiveness of Russia in modern conditions.

Keywords: competitiveness of the economy, the global crisis, the consequences of the financial crisis, the economic crisis, the competitive environment, the concept of long term socio-economic development of the Russian Federation for the period up to 2020.

e-mail: blagireva@list.ru

Андреев Н.Ю., заведующий кафедрой управления государственными, муниципальными, корпоративными закупками Московского финансово-экономического института, канд.биол.наук

Обляева Ю.И., руководитель дирекции по развитию ЗАО «Сбербанк-АСТ»

Матвеева Д.А., руководитель направления дирекции по развитию ЗАО «Сбербанк-АСТ»

К ВОПРОСУ О РЕГЛАМЕНТАЦИИ СПОСОБОВ ЗАКУПОЧНОЙ ДЕЯТЕЛЬНОСТИ

В статье дан анализ содержания положений о закупках товаров, работ, регламентирующих закупочную деятельность заказчиков — отдельных видов юридических лиц. Сформулированы предложения об изменении Федерального закона от 18 июля 2011 г. № 223-ФЗ «О закупках товаров, работ, услуг отдельными видами юридических лиц».

Ключевые слова: закупки отдельными видами юридических лиц, электронные закупки, участник закупки, положение о закупках, способы закупок, заказчик.

Andreev N. Yu., head of Department of management of state, municipal, corporate procurement at the Moscow financial and economic Institute, PhD.Biol.Sciences

Balaeva Yu, head of the Directorate for the development of CJSC «Sberbank-AST»

Matveev D. A., head of development Directorate of CJSC «Sberbank-AST»

TO THE QUESTION OF REGULATION OF PROCUREMENT METHODS

The article provides an analysis of the provisions on procurement of goods, works, regulating the purchasing activity of customers — individual types of legal entities. suggestions about modification of the Federal law of 18.07.2011 No. 223-FZ «On procurement of goods, works, services by separate types of legal entities».

Keywords: purchasing by separate types of legal entities, e-procurement, participant of procurement, purchasing act, procurement methods, customer.

e-mail: jaspiridonova@sberbank-ast.ru

Филиппов Ю.М., аспирант кафедры финансового менеджмента Ростовского государственного экономического университета (РИНХ)

ТЕОРЕТИЧЕСКИЕ ОСНОВЫ ФОРМИРОВАНИЯ МЕХАНИЗМА УПРАВЛЕНИЯ ФИНАНСОВОЙ УСТОЙЧИВОСТЬЮ ИНТЕРНЕТ-КОМПАНИИ

В статье рассмотрены основные научные подходы к определению сущности понятий «финансовая устойчивость» и «механизм управления компанией», предложена трактовка понятия «механизм управления финансовой устойчивостью Интернет-предприятия» и опреде-

лены основные этапы процесса его формирования. Автором приведены и проанализированы различные подходы ученых-экономистов к определению термина «финансовая устойчивость предприятия», выявлены особенности каждого из них. На основании анализа уточнен необходимый понятийный аппарат. Изложен подробно процесс формирования механизма управления финансовой устойчивостью Интернет-компании, приведена последовательность определенных этапов. В силу построения механизма на основе системного подхода автором выделены такие важные составляющие, как объекты и субъекты управления. Приведена последовательность шагов в формировании механизма управления, оценено значение каждого этапа. Сделан ряд выводов о том, что формирование механизма управления финансовой устойчивостью позволяет руководителям использовать его для обеспечения стабильного функционирования и прогнозирования развития Интернет-компании в будущем.

Ключевые слова: устойчивость, финансовая устойчивость, управление, механизм управления Интернет-предприятием, управление финансовой устойчивостью.

Filippov Yu.M., PhD student, Department of financial management, Rostov state economic University (RINH)

THEORETICAL BASES OF FORMATION CONTROL MECHANISM OF FINANCIAL SOUNDNESS INTERNET COMPANIES

In the article the basic scientific approaches to the definition of the concepts of «financial stability» and «control mechanism company.» The current stage of development of the Internet business is characterized by the negative impact of a significant number of factors, including the volatility of tax and regulatory legislation, inflation, lack of access to credit resources, increased competition, uncertainty and low levels of stock market capitalization, low levels of innovative activity and many others. As a result of these factors, there is an arrhythmia in the movement of material and financial flows, resulting in significant financial loss, imbalance and loss of the company. As a result, the Internet company loses its financial stability, it becomes a real threat to its financial security. The aim of the article is to improve the management of financial stability through the refinement of the conceptual apparatus and process definition and the basic elements of the control mechanism of financial stability Internet companies. Author presented and analyzed various approaches of economists to the definition of «financial stability of the enterprise» the peculiarities of each of the above definitions, describe their advantages and disadvantages based on the analysis specify the necessary conceptual apparatus. The mechanism of management of financial stability of the Internet company is part of the overall management system Internet companies engaged influence on factors that affect the overall performance of the subject. The article describes the process of the formation mechanism of management of financial stability of Internet companies. Formation of the mechanism of management of financial stability will allow managers to use it to ensure stable operation and forecasting the development of Internet companies in the future.

Keywords: stability, financial stability, management, control mechanism of Internet business, management of financial stability.

e-mail: yura_filippov1@mail.ru

**Хаметова Н.Г., Казанский (Приволжский) федеральный университет
Хаметова Э.Н., Казанский (Приволжский) федеральный университет**

АНАЛИЗ ТЕОРЕТИЧЕСКИХ ПОДХОДОВ К ОПРЕДЕЛЕНИЮ СУЩНОСТИ РИСКА

В статье представлен анализ эволюции представлений о сущности экономических рисков, определено их содержание как вероятности получения неблагоприятного результата (потерь), выявлены основные виды риска в зависимости от состава рискообразующих факторов.

Ключевые слова: риск, неопределенность, общественное производство, иррациональность, рынок, рыночный механизм.

Hametova N.G., Kazan (Volga) federal university
Hametova E.N., Kazan (Volga) federal university

ANALYSIS OF THEORETICAL APPROACHES TO DEFINITION OF ESSENCE OF RISK

In the clause presented analysis of evolution ideas of essence of economic risks, defined their contents as probabilities of receiving adverse result (losses), revealed main types of risk depending on structure of risk forming factors .

Keywords: risk, uncertainty, social production, irrationality, market, market mechanism.

e-mail: verkbund@gmail.com

ЗАРУБЕЖНЫЙ ОПЫТ FOREIGN PRACTICE

Карзанова И.В., канд. экон. наук, профессор кафедры экономика предприятия и предпринимательства Российского университета дружбы народов
Аминов Д.Г., аспирант экономического факультета Российского университета дружбы народов

СОВЕРШЕНСТВОВАНИЕ МЕХАНИЗМА РАЗВИТИЯ ЭКСПОРТНОГО ПОТЕНЦИАЛА ПРОМЫШЛЕННОСТИ РЕСПУБЛИКИ ТАДЖИКИСТАН

В статье обосновывается необходимость разработки стратегии по развитию экспортного потенциала промышленности Таджикистана. Предлагается механизм развития экспортного потенциала промышленности Таджикистана, основными элементами которого являются: определение отраслевых приоритетов в экспортной деятельности; проведение грамотной промышленной политики; стимулирование привлечения внутренних и внешних источников финансирования; снижение и устранение барьеров для производителей-экспортеров; нормативно-правовое и институциональное обеспечение поддержки экспорта.

Ключевые слова: экспортный потенциал, экспорт, промышленность, механизм развития, отраслевые приоритеты, финансирование.

Karzanova I. V., cand. econ. sciences, professor of business Economics and entrepreneurship of the Russian University of friendship of peoples
Amines D.G., post-graduate student of economic faculty of the Russian University of friendship of peoples

IMPROVING THE MECHANISM OF THE INDUSTRIAL EXPORT POTENTIAL DEVELOPMENT IN THE REPUBLIC OF TAJIKISTAN

The need for development of a strategy to stimulate the export potential of the industry of Tajikistan is discussed in this paper. The authors propose a mechanism for the development of export potential of the industry of Tajikistan. Basic elements of this mechanism are: selection of industrial priorities in export activities; conduct of a sound industrial policy; attraction of internal and external funding sources; reduction and elimination of barriers for exporters; development of legal and institutional provisions for export support.

Keywords: export potential, export, production, mechanism of development, industrial priorities, funding.

e-mail: ivkarzanova@mail.ru; dadohon.aminov@mail.ru

ФИНАНСОВЫЕ ПРОБЛЕМЫ FINANCING PROBLEM

Бабаева З.Ш., канд. экон. наук, доцент кафедры «АХД и аудит», Дагестанский государственный институт народного хозяйства
БЮДЖЕТ И ПРОГНОЗИРОВАНИЕ ПОТОКА ДЕНЕЖНЫХ СРЕДСТВ ДЛЯ АНАЛИЗА ИНВЕСТИЦИОННОЙ ПРИВЛЕКАТЕЛЬНОСТИ ПРЕДПРИЯТИЯ

В статье рассматриваются возможности бюджета и прогнозирования денежных средств для анализа инвестиционной привлекательности предприятия. Прогнозирование потока денежных средств позволяет предвидеть дефицит или излишек средств еще до их возникновения и дает возможность за определенное время скорректировать поведение фирмы.

Ключевые слова: бюджет, прогнозирование, инвестиционная привлекательность, денежные потоки, инвестиционные ресурсы.

Babayev Z.Sh., PhD. Econ. Sciences, docent of the Department "Economics and auditing", Dagestan state Institute of national economy

BUDGETING AND FORECASTING CASH FLOWS FOR THE ANALYSIS OF INVESTMENT ATTRACTIVENESS OF THE ENTERPRISE

The article discusses the possibility of budgeting and forecasting cash flows for the analysis of the investment attractiveness of the company. Forecasting cash flow allows to predict a deficit or surplus before they occur and provides an opportunity for some time to adjust the behavior of the firm.

Keywords: budget, forecasting, investment attractiveness, cash flow, investment resources.

e-mail: bzsh@lenta.ru

ОТРАСЛЕВЫЕ ПРОБЛЕМЫ BRANCH PROBLEMS

Царикаев А.Ю., Заместитель генерального директора ООО «ВОЕНСНАБ»
Чичканов В.П., Советник ректора Российской академии народного хозяйства и государственной службы при Президенте РФ, чл.-корр. РАН, доктор экон. наук, профессор

СОДЕРЖАНИЕ ПРОЦЕССА СТРАТЕГИЧЕСКОГО ПЛАНИРОВАНИЯ НА ПРОМЫШЛЕННЫХ ПРЕДПРИЯТИЯХ

В статье проведен анализ подходов, раскрывающих суть и содержание стратегического планирования на промышленных предприятиях. Представлены основные идеи и инструменты указанных подходов, выявлены преимущества и недостатки каждого из них. В заключение анализа сделан вывод, что в условиях современной экономики представленная классификация подходов к формированию процесса стратегического планирования является исключительно теоретической. Причиной этого авторы называют отсутствие четкой экономической стратегии на случай кризисных явлений, а также низкий уровень развития элементов рыночной инфраструктуры, нестабильность в социально-экономической сфере. Указанное не позволяет хозяйствующим субъектам составлять долгосрочные планы развития, являющиеся экономической сутью стратегического планирования. В статье проведен анализ таких этапов стратегического планирования, как хаотическое, интуитивное, корпоративное и итеративное. Представлена авторская графическая интерпретация последовательности и взаимосвязи данных этапов. Особо отмечено, что при хаотическом планировании на предприятие значительное воздействие оказывают внешние условия хозяйствования, а при корпоративном — внутренние. В заключение авторами сделаны выводы относительно того, что процесс стратегического планирования не является чисто механическим. Эффективность его внедрения обусловлена стабильностью социально-экономических условий в стране, уровнем развития рыночной инфраструктуры (внешние условия) с учетом накопленного потенциала предприятия и имеющегося профессионализма отечественных бизнес-субъектов (внутренние условия).

Ключевые слова: стратегия планирования, промышленные предприятия, хаотическое планирование, интуитивное планирование, корпоративного планирования, итерационного планирования

Tsarikayev A.Yu., Deputy General Director of LLC "VENS KAB"
Chichkanov V. P., Advisor to the rector of the Russian Academy of national economy and state service under the President of the Russian Federation, corresponding member interviewer Academy of Sciences, doctor of Economics. Sciences, Professor

THE MAINTENANCE OF PROCESS OF STRATEGIC PLANNING AT THE INDUSTRIAL ENTERPRISES

The article analyzes the approaches that reveal the essence and content of strategic planning at industrial enterprises. The basic ideas and tools of these approaches, identified the advantages and disadvantages of each. In conclusion, the analysis concluded that in today's economy presented a classification of approaches to the formation of a strategic planning process is only theoretical. The reason for this author calls the lack of a clear economic strategy in the event of crisis, as well as the low level of development of a market infrastructure, instability in the socio-economic sphere. The above does not allow economic agents make long-term development plans, which are the economic essence of strategic planning. The analysis of these stages of strategic planning as chaotic, intuitive, corporate and iterative planning. Author's graphical interpretation of the sequence data and the relationship stages. Emphasized that the chaotic planning for the company significantly affected by external economic conditions, while corporate — internal. In conclusion, the authors concluded about what the strategic planning process is not purely mechanical. The effectiveness of its implementation due to the stability of the socio-economic conditions in the country, the level of development of market infrastructure (external environment) in the light of the existing potential of the enterprise and the professionalism of domestic business entities (internal conditions).

Keywords: strategy planning, industrial enterprises, chaotic planning, intuitive planning, corporate planning, iterative planning

e-mail: svraevsky@mail.ru

Швец Н.М., аспирантка Российской академии народного хозяйства и государственной службы при Президенте РФ

ТЕОРЕТИЧЕСКИЕ ВОПРОСЫ ОБОСНОВАНИЯ ОРГАНИЗАЦИИ «ТОЧЕК РОСТА» МСК, ЯВЛЯЮЩЕГОСЯ ОТРАСЛЕВОЙ И РЕГИОНАЛЬНОЙ СИСТЕМОЙ ЭКОНОМИЧЕСКОЙ УСТОЙЧИВОСТИ СТРАНЫ

Сравнительный анализ экономических систем в современный период приобретает особую актуальность в связи с выбором странами своих национальных моделей. В этих условиях самого пристального внимания требуют вопросы синергизма, имеющие особенно яркое выражение в сопряжении мощностей МСК и добывающих и перерабатывающих отраслей промышленности. Синергетический эффект в экономике — это результат совместного действия элементов экономической системы, основанной на организации полюсов роста, приводящий к изменению качества экономики и ее развития. Важнейшим фактором проявления синергетических эффектов является наличие обратных связей между элементами системы МСК и добывающими и перерабатывающими отраслями промышленности. В статье научно обоснованы, применены и развиты концептуальные вопросы институционально-социологической теории как для экономики страны, так и для одного из основных направлений, а именно теории доминирующей экономики.

Ключевые слова: смешанная экономика, синергизм, экономическая политика, синергетический эффект, минерально-сырьевой комплекс (МСК), инвестиционная политика, топливно-энергетический комплекс, прогнозирование, объем продукции, технико-экономическое обоснование

Shvets N.M., the aspirant of the Russian Presidential Academy of National Economy and Public Administration

THE THEORETICAL QUESTIONS OF THE MINERAL AND RAW COMPLEX WHICH IS THE BRANCH AND REGIONAL SYSTEM OF ECONOMIC SECURITY OF THE COUNTRY

The comparative analysis of economic systems during the modern period gains special relevance in connection with a choice the countries of the national models. It is necessary to pay the closest attention to synergism questions, having especially bright expression in consideration of the interfaced capacities of the mineral and raw complex with extracting and processing industries. The synergetic effect in economy is the result of joint action of elements of the economic system founded on the organization of growth's poles, leading to change of economy's quality and its development. The most important factor of manifestation of synergetic effects is existence of feedback between elements of mineral and raw complex, and also extracting and processing industries. In article conceptual questions of the institutional and sociological theory, both for national economy, and for one of the main directions, namely the theory of the dominating economy are evidence-based, applied and developed.

Keywords: the mixed economy, the synergism, the economic policy, the synergetic effect, the mineral and raw complex, the investment policy, the fuel and energy complex, the forecasting, the production volume, the feasibility study

e-mail: mush45@mail.ru

Коркина А.А., аспирантка кафедры Экономической теории и экономической политики Экономического факультета Санкт-Петербургского государственного университета

СОВРЕМЕННЫЙ ВЗГЛЯД НА РЫНОК ТРУДА И АКТИВНАЯ ЭКОНОМИЧЕСКАЯ ПОЛИТИКА В ОБЛАСТИ ЗАНЯТОСТИ

В статье рассматриваются современные теории такой актуальной проблемы, как безработица, причины ее возникновения и пути преодоления. Анализируются естественный уровень безработицы и поисковые теории рынка труда. Приводятся виды экономической политики в области занятости.

Ключевые слова: рынок труда, естественная безработица, заработная плата, причины безработицы, политика занятости, экономическая политика, современные теории безработицы, профсоюзы, поисковые теории

Korkina A.A., postgraduate student, Economic theory and economic policy department, Economic faculty, Saint-Petersburg State University

MODERN VIEW ON LABOUR MARKET AND ACTIVE ECONOMIC POLICY IN THE FIELD OF EMPLOYMENT

In article modern theories of an actual problem of unemployment, the reason of its emergence and a way of overcoming are considered. Natural unemployment rate and search theories of labor market are analyzed. Types of economic policy in the field of employment.

Keywords: labor market, natural unemployment, salary, reasons of unemployment, politician of employment, economic policy, modern theories of unemployment, labor unions, search theories

e-mail: a.butterfly@inbox.ru

Швец Ю.Ю., доцент, канд. экон. наук, Финансовый Университет при Правительстве Российской Федерации

СВОЙСТВА ТЕРРИТОРИАЛЬНЫХ СИСТЕМ ТУРИСТСКОГО РАЙОНИРОВАНИЯ

Туристический район — это территория, обладающая привлекательными для отдыхающего туристическими ресурсами, развитой инфраструктурой и системой организации туризма. Туристические районы отличаются следующими основными признаками: временем возникновения, историческими особенностями формирования; природными, историко-культурными, социально-экономическими конкурентными преимуществами; уровнем развития туристической инфраструктуры; туристической специализаций. На основании этих признаков и строится классификация туристических районов. В статье рассмотрены, проанализированы подходы к изучению свойств территориальных систем туристского

районирования, рассмотрены свойства территориальных систем туристских регионов, а также функции внутрирегионального туристского районирования.

Ключевые слова: свойства, районирование, туристский регион, район, конкурентные преимущества.

Shvets Yu., associate professor, candidate of economic sciences, Financial University under the Government of the Russian Federation

PROPERTIES TERRITORIAL SYSTEMS TOURIST ZONING

Tourist area — a territory possessing attractive for leisure tourism resources, infrastructure and tourism management system. The tourist areas have the following main features: time of occurrence, historical features of formation; natural, historical, cultural, social and economic competitive advantages; the level of development of tourism infrastructure; Tourist specializations. On the basis of these characteristics is constructed and classification of tourist areas. In the article, analyzed approaches to the study of the properties of territorial systems of tourism zoning, consider properties of territorial systems of tourist regions. The article describes the function of intraregional tourism zoning.

Keyword: property, zoning, tourist region, district, competitive advantages.

e-mail: jurijswets@yahoo.com

Казанников А.А., кандидат экономических наук, финансовый директор российского офиса Си Би Ар И

ИМПОРТОЗАМЕЩЕНИЕ В АГРОПРОДОВОЛЬСТВЕННОЙ СИСТЕМЕ РОССИИ КАК НЕОБХОДИМЫЙ ИНСТРУМЕНТ ДЛЯ ПРЕОДОЛЕНИЯ АГРАРНОГО КРИЗИСА

В статье показывается, что агропродовольственная система страны находится в аграрном кризисе и в России на протяжении последних столетий не была до конца решена продовольственная проблема. Подчеркивается важность реализации программы импортозамещения в контексте продовольственной безопасности страны. Доказывается, что импортозамещение позволит раскрыть потенциал отечественной агропродовольственной системы, радикально повысить качество жизни на селе, его привлекательность для трудовых кадров высокой квалификации.

Ключевые слова: агропродовольственная система, продовольственная безопасность, аграрный кризис, импортозамещение.

Kazannikov A.A., Candidate of economic science, Chief Financial Officer of CBRE Russia

IMPORT SUBSTITUTION IN THE AGRI-FOOD SYSTEMS AS A NECESSARY TOOL RUSSIA TO OVERCOME AGRARIAN CRISIS

The paper shows that the agro-food system of the country is in the agrarian crisis and over the past centuries was not solved until the end of the food problem in Russia. It is emphasized the importance of the implementation of the import substitution program in the context of national food security. It is proved that import substitution will allow to unlock the potential of domestic agri-food system, radically improved the quality of life in rural areas, its attractiveness for employment of highly qualified personnel.

Keywords: agro-food system, food security, agrarian crisis, import substitution.

e-mail: alexey.a.kazannikov@gmail.com

ЭКОНОМИЧЕСКИЕ ПРОБЛЕМЫ РЕГИОНОВ
ECONOMIC PROBLEMS OF REGIONS

Хадиуллина Г.Н., доктор экон. наук, профессор, Казанский национальный исследовательский технический университет имени А.Н. Туполева — КАИ
Григорьева М. О., Казанский (Приволжский) федеральный университет

ВЛИЯНИЕ ПРОСТРАНСТВЕННОГО ФАКТОРА НА ФОРМИРОВАНИЕ БРЕНД-КАПИТАЛА ТЕРРИТОРИИ

В статье сформулированы принципы исследования экономического пространства и пространственного фактора развития территорий, определены функции экономического пространства и его существенные свойства. Особое внимание уделено алгоритму разработки бренда территории как необходимому условию его инвестиционной привлекательности и реализации траектории устойчивого развития, выявлено влияние пространственного фактора на содержание бренда.

Ключевые слова: экономическое пространство, бренд-капитал территории, инвестиционная привлекательность, устойчивое развитие территориальных образований, ресурсный потенциал территории.

Hadiullina G.N., Dr. Econ. Sci., professor, Federal State Budgetary Educational institution of the Higher Professional Education of the Kazan national research technical university of the name A.N. Tupolev — KAI
Grigoryeva M.O., Kazan (Volga) federal university

INFLUENCE OF SPATIAL FACTOR ON FORMATION BRENД-KAPITAL OF THE TERRITORY

In the clause formulated principles of research economic space and spatial factor of development territories, defined functions of economic space and its essential properties. The special attention is paid to algorithm of development brand of territory as necessary condition of its investment appeal and realization of trajectory of sustainable development, revealed influence of spatial factor on the maintenance of brand.

Keywords: Economic space, territory brand capital, investment appeal, sustainable development of territorial educations, resource capacity of territory.

e-mail: verkbund@gmail.com

Морозов И.В., Казанский национальный исследовательский технический университет им. А.Н. Туполева — КАИ

ОСОБЕННОСТИ РАЗВИТИЯ ТЕРРИТОРИЙ В УСЛОВИЯХ ФОРМИРОВАНИЯ ЭКОНОМИКИ ВПЕЧАТЛЕНИЙ

В статье проанализированы факторы, определяющие развитие современных территорий, установлено, что в рамках экономики впечатлений развитие территории основано не на эксплуатации имеющихся природных ресурсов, а на обладании специфическими знаниями и креативными способностями в рамках локалитета.

Ключевые слова: территория, экономика впечатлений, система расселения, пространственное развитие, экономика знаний.

Morozov I., Kazan national research technical university of the name A.N. Tupolev — KAI

FEATURES OF DEVELOPMENT TERRITORIES IN THE CONDITIONS OF FORMATION ECONOMY OF IMPRESSIONS

In the clause analysed factors defining development of modern territories, established that within economy of impressions development of territory is based not on operation of available natural resources, it is based on possession of specific knowledge and creative abilities within a locality.

Keywords: territory, economy of impressions, system of moving, spatial development, economy of knowledge.

e-mail: verkbund@gmail.com